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Aanwezige leden: de heer Aartsen (fungerend commissievoorzitter, VVD), mevrouw 
van Ginneken (D66), de heer Geurts (CDA), mevrouw Bromet (GroenLinks), de heer 
Stoffer (SGP), mevrouw De Vries en mevrouw Kooij (namens het fractiepersoneel), 
mevrouw Tielens-Tripels en mevrouw Nollen (namens het ambtelijk personeel) en de 
heer Dronkers (namens de OR) 
 

Aanwezige adviseurs: de heer Van Rhijn (directeur Huisvesting van de Tweede Kamer), 
mevrouw Wouters (projectmanager renovatie van de Tweede Kamer), de heer De 
Bruijn (integraal adviseur), de heer Van Noord (architect), mevrouw Berntsen 

(coördinerend architect van het RVB), mevrouw Bloemert (plv. directeur van het RVB)  
 
Aanwezig als toehoorder: mevrouw de Geus-Godschalk (projectmanager huisvesting 
van de Tweede Kamer) en de heer Paardekooper (projectmanager van het RVB)  

 
Griffier: mevrouw Konings 
Adjunct-griffier: mevrouw Burger  
 
Afwezig met bericht van verhindering: de heer Kops (PVV), de heer Thijssen (PvdA), 
mevrouw Roos (Griffier) 
 

 
1. Opening en mededelingen 
De commissievoorzitter opent de vergadering en heet iedereen welkom. Het is de 
laatste vergadering van mevrouw Tielens-Tripels en mevrouw Nollen. De 

commissievoorzitter bedankt hen voor hun inzet in de BBC.  
 

Deze derde vergadering over het Definitief Ontwerp voor de renovatie (DO) stond 
oorspronkelijk gepland op 24 mei. Deze vergadering is uitgesteld tot vandaag, omdat 
het RVB meer tijd nodig had om de financiële dekking voor het ontwerp rond te krijgen 
(zie ook agendapunt 4 en de brief in de bijlage d.d. 24 mei 2022).  
 
Een BBC-lid merkt op dat de tijdsdruk om het DO te beoordelen heel erg hoog is. De 
tijd tussen het ontvangen van de omvangrijke ontwerpboeken en de vergadering is 

steeds heel kort. Dit wordt door alle leden gedeeld. Om vertraging in het 
ontwerpproces te voorkomen en zo de oplevering van de renovatie eind 2026 niet in 
gevaar te brengen, gaat de BBC ermee akkoord de vergadering door te laten gaan. 
 
 

2. Conceptverslag BBC-vergadering van 17 mei 2022 
Het verslag wordt zonder wijzigingen vastgesteld. 

 
 
3. Terugkoppeling Presidium 
Het Presidium vergadert op 6 juli a.s. over het Definitief Ontwerp.  

Griffie commissies Internationaal en Ruimtelijk  

Bouwbegeleidingscommissie 

R. Konings 
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4. Politiek-bestuurlijke stand van zaken Definitief Ontwerp voor de renovatie 
De commissievoorzitter brengt in herinnering dat het DO dat in eerste instantie aan de 
BBC was gepresenteerd, nog niet beschikte over financiële dekking. Ook was het nog 
niet zeker of de nieuwe publieksentree daadwerkelijk op de Hofplaats gerealiseerd zou 

kunnen worden, vanwege zorgen van de Driehoek van de gemeente Den Haag over 
o.a. de veiligheid van het ontwerp en de mogelijkheid om op de Hofplaats te 
demonstreren. De BBC heeft in overleg met de Tweede Kamer en het RVB gekozen de 
beoordeling door te laten gaan, om vertraging in het ontwerpproces te voorkomen. 
Daarbij heeft de BBC-voorzitter als voorwaarde voor het kunnen opstellen van een 
advies aan het Presidium gesteld dat het RVB zowel de financiële dekking van het DO 
rond dient te hebben als dat uit het overleg met de Driehoek van de gemeente Den 

Haag is gebleken dat het VO van de Publieksentree aangepast kan worden zonder dat 
het DO van het hoofdcomplex daardoor verandert. Inmiddels is aan hem bevestigd dat 
er overeenstemming is over de Hofplaats en dat er financiële dekking is als het RVB 

gebruik maakt van disclaimers veiligheid en marktspanning en als er een pakket aan 
versoberingen wordt doorgevoerd in het DO.  
 

De plv. directeur van het RVB geeft ook nog een korte toelichting. Ze meldt eveneens 
dat sommige punten in de raming van dekking voorzien door gebruik te maken van 
disclaimers en dat er een taakstelling op het DO is uitgevoerd. Over de publieksentree 
zijn goede en intensieve gesprekken geweest met de driehoek en de dienst Stedelijke 
Ontwikkeling van de gemeente Den Haag. De conclusie uit deze gesprekken is dat er 
geen bezwaren zijn tegen een ondergrondse entree op de beoogde locatie, maar dat de 
ruimte wel veilig moet zijn om demonstraties te kunnen faciliteren. Het ontwerp wordt 

in de zomer verder uitgewerkt.  
 
 
5. Definitief ontwerp voor de renovatie (vervolg) 

De BBC bespreekt de versoberingen op het DO. Het RVB geeft een toelichting. De 
versoberingen houden o.a. in: andere keuzes t.a.v. afwerking en materiaalkeuze en het 
aanpassen en/of schrappen van een aantal functionele ingrepen. Er zijn geen 

concessies gedaan op veiligheid, gezondheid, de ondersteuning van het primaire 
proces, en op klimaat en comfort. Bij het uitwerken van de versoberingen is het 
uitgangspunt geweest de kwaliteit van de renovatie zoveel mogelijk intact te houden; 
dit is gebeurd in afstemming  met de architecten en in de betrokken diensten van de 
Tweede Kamer. Het RVB benadrukt dat de meeste ingrepen in het DO behouden 
blijven. De versoberingen staan in het vooraf verspreide ontwerpboek; de meest 

zichtbare en merkbare versoberingen worden aan de BBC gepresenteerd.  
 
De BBC geeft aan alle versoberingen te betreuren. Over onderstaande versoberingen 
heeft de BBC een extra opmerking of advies.   
 
Gebouwdeel A 

Versoberingsvoorstel ingreep A4 – Herstel monumentale trap 1A  

 Een BBC-lid vraagt of het uit kostenoogpunt niet slimmer is om op de 
zolderverdieping nu vast brandcompartimenten aan te brengen, omdat dit nu 
tegen lagere kosten kan dan wanneer deze in de toekomst alsnog aangebracht 
moeten worden. Het RVB geeft aan dat dat klopt, maar dat er in de nabije 
toekomst geen invulling voorzien is voor deze zolder omdat het een ruimte is 
die zich niet goed leent voor een invulling, en dat daarom voorgesteld wordt de 
brandcompartimenten niet aan te brengen.  

 
Gebouwdeel B 
Versoberingsvoorstel ingreep B3 - Verbinding B en C op 2e verdieping 

 Gevraagd wordt of het binnenklimaat wel verbeterd wordt. Dit is het geval.  
 
 

Gebouwdeel C 
Versoberingsvoorstel ingreep C1 – Aansluiting C – K op de begane grond  

 De BBC besluit het Presidium te adviseren een tussenoplossing te vinden voor 
de versobering van de nieuwe gang tussen C en K op de begane grond door 
tegenover de stalen deur een glazen pui met deur aan te brengen, zodat de 
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binnentuin betreden kan worden en er door de glazen pui een afscherming is 
tegen regen en wind.  

 
Gebouwdeel K 

Versoberingsvoorstel ingreep K2 - Nieuwe centrale trap en bruggen 
 De BBC vindt de loopbruggen een mooie en functionele ingreep met 

toegevoegde waarde, maar stemt er alles afwegende mee in deze loopbruggen 
te laten vervallen.  

 
Versoberingsvoorstel overig – Binnenplaats  

 De BBC hecht in elk geval aan vergroening van de binnenhoven en suggereert 

om dit eventueel later als gebruiker alsnog toe te kunnen voegen. 
 
Gebouwdeel J 

Versoberingsvoorstel J4 – Herindeling zolderetage 
 De BBC merkt op dat het zonde is dat hier veel ruimte naar technische 

installaties gaat ten koste van kantoorruimte, maar stemt er alles afwegende 

mee in. De BBC suggereert om de wanden zo te maken dat de bankjes (die 
komen te vervallen) later alsnog kunnen worden geplaatst. 

 
Versoberingsvoorstel J5: Decoratief schilderwerk  

 De BBC vindt het bijzonder jammer dat het decoratieve schilderwerk niet wordt 
teruggebracht. Het viel al buiten de scope van het project, maar was tot nu toe 
wel meegeteld in de raming maar de conclusie is dat het echt niet binnen de 

kaders past. De beschadigde schilderlagen worden hersteld maar verder blijft 
het zoals het is: de historische sjablonen en bestempeling worden niet 
teruggebracht. Het achteraf aanbrengen hiervan blijft wel mogelijk. De 
integraal adviseur geeft aan dat deze discussie ook bij de vorige renovatie al 

plaatsvond. Het RVB heeft naar aanleiding van de suggestie uit de vorige 
vergadering uitgezocht of externe financiering (bijvoorbeeld subsidies) mogelijk 
is voor de restauratie. Dit is niet het geval.  

 
Gebouwdeel H 
Versoberingsvoorstel H10: Pantries en ontmoetingsruimes  

 Een BBC-lid merkt op dat printers op plekken waar veel mensen komen, veilig 
moeten zijn (i.v.m. fijnstof). Het RVB onderstreept dit, ook in het belang van 
gezondheid en veiligheid. Er is tevens een motie aangenomen om papierloos te 

gaan werken dus wellicht vermindert het gebruik van de printers (Kamerstuk 
36062, nr. 10)  

 
Gebouwdeel N 
Geen opmerkingen in deze vergadering.  
 

 

6. Openstaande punten na vergaderingen 10 en 17 mei 2022 
De openstaande punten zijn uitgewerkt in een presentatie die aan de BBC-leden is 
uitgedeeld. Er is geen tijd meer om dit te behandelen. Dit komt terug in de extra 
vergadering (zie agendapunt 7). De directeur Huisvesting van de Tweede Kamer geeft 
aan dat de BBC zich dan in elk geval nog dient uit te spreken over het onderwerp 
integrale toegankelijkheid.  
 

7. Rondvraag en sluiting 
Er zal deze week nog een extra vergadering worden ingepland waarin alle punten in 
samenhang kunnen worden besproken en de BBC-leden hun eindoordeel kunnen 
vormen over het totale DO, inclusief de voorgestelde versoberingen.   
De commissievoorzitter sluit de vergadering. 



 

 

 Van  Fungerend voorzitter Bouwbegeleidingscommissie 

 Aan Het Presidium 

 datum 24 mei 2022 

 betreft Behandeling van het Definitief Ontwerp voor de renovatie 
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Geacht College,  

 

Zoals u weet streefde de BBC ernaar het advies voor de Definitief Ontwerp 

voor de renovatie uiterlijk op 1 juni 2022 aan te leveren om u in de 

gelegenheid te stellen om hier in een aparte Presidium-vergadering op 14 juni 

2022 over te spreken. De BBC had een drietal vergaderingen (10 mei, 17 mei 

en 24 mei) gepland staan om het Definitief Ontwerp te bespreken.  

 

Op vrijdag 6 mei 2022 heeft de Bouwbegeleidingscommissie het concept-

Definitief Ontwerp ontvangen. De Bouwbegeleidingscommissie heeft dit 

ontwerp in behandeling genomen in de wetenschap dat de financiële dekking 

voor het ontwerp nog niet rond is. Er is voor gekozen de beoordeling door de 

BBC wel door te laten gaan om te voorkomen dat het ontwerpproces 

vertraging oploopt. Het was de bedoeling dat de dekking rond zou vóórdat de 

BBC in haar laatste vergadering op 24 mei haar advies aan u zou afronden. 

Een afgeronde financiële dekking is een harde voorwaarde voor de BBC om het 

advies af te ronden.  

 

Inmiddels is echter gebleken dat het Rijksvastgoedbedrijf meer tijd nodig heeft 

om de financiële dekking rond te krijgen. Ook is gebleken dat het niet mogelijk 

is om het Voorlopig Ontwerp (VO) voor de publiekentree mee te nemen in ons 

advies, vanwege nog lopende gesprekken met de gemeente Den Haag. Het 

Rijksvastgoedbedrijf heeft aangegeven dat het haalbaar is om de financiële 

dekking van het Definitief Ontwerp rond te krijgen uiterlijk vrijdag 24 juni 

2022. In goed overleg met onze adviseurs vanuit de Tweede Kamer en het 

Rijksvastgoedbedrijf heb ik besloten om na 24 juni 2022 zo snel als mogelijk 

de derde BBC-vergadering te plannen zodat de BBC haar advies aan u kan 

afronden. Voor zo ver ik als fungerend voorzitter van de BBC kan overzien 

levert dit momenteel geen vertraging op voor de uitvoering van de renovatie.  

 



 

 

 datum 24 mei 2022 

 betreft Behandeling van het Definitief Ontwerp voor de renovatie 
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Dat betekent dat het Presidium het BBC-advies over het Definitief Ontwerp 

helaas pas in de eerste week van juli tegemoet kan zien. Wij vragen u dan een 

nieuwe Presidium-vergadering te plannen om het BBC-advies over het 

Definitief Ontwerp te bespreken. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

Thierry Aartsen 

Fungerend voorzitter van de Bouwbegeleidingscommissie 

 


